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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Marius Budai, ultimele vesti despre recalcularea pensiilor: Noi lucram in 

continuare 

• Ministrul Budai afirma ca, prin reducerea CAS, in mediul privat este posibil ca nu 

toate salariile sa creasca: Ce este sigur ca se va adanci deficitul de la fondul de 

pensii, asta din punct de vedere tehnic 

• Reducerea varstei de pensionare s-ar putea extinde catre noi categorii de 

persoane 

• Vicepresedinte ANRE, despre masurile privind facturile la energie: Nu este 

guvern in Europa care sa fie capabil sa sustina de la bugetul de stat aceasta schema 

• Marcel Ciolacu cere Guvernului sa intervina de urgenta: angajati romani sufera 

din cauza sanctiunilor la adresa Rusiei 

• Comisia de la Venetia critica “graba” cu care a fost promulgata legea pentru 

desfiintarea SIIJ si “regreta” faptul ca autoritatile romane nu au restabilit 

competentele DNA si DIICOT in anchetarea magistratilor. 

• Transportatorii au luat foc dupa declaratia scandaloasa a Omniasig: 'Face zilele 

astea bascalie de pretul RCA, comparandu-l cu pretul unor covrigi' 

• Proiectul de lege in care deputatul PSD Adrian Solomon propusese un 

amendament pentru amnistierea plagiatorilor a fost intors la comisii de Biroul 

Permanent al Camerei Deputatilor, anunta USR 

• Indicele ROBOR la trei luni si-a reluat cresterea si a urcat astazi la 4,49%, de la 

4,39% vineri. 

• Specialistii in transporturi, reuniti la Zilele Feroviare - Summit-ul de Investitii 

Club Feroviar 
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• Dincu: Cooperarea UE cu NATO - importanta majora in implementarea 

prevederilor Busolei Strategice 

• Ce au discutat Nicolae Ciuca si membrii Congresului SUA veniti la Palatul Victoria 

• Presedintele Poloniei - in vizita la Bucuresti; convorbiri cu presedintele Iohannis 

• Presedintele Iohannis se pronunta pentru adoptarea de catre Uniunea Europeana 

a unor sanctiuni suplimentare impotriva Rusiei 

• Rezolutie privind Ucraina - Aprobata de sedinta Comitetului Executiv din 16-17 

martie 2022 

• Romania va co-prezida, alaturi de Germania si Franta, o conferinta internationala 

de sprijin pentru Republica Moldova/ Se va lansa un apel la donatii din partea UE 

si G7 

• Uniunea Europeana isi face propria armata, separat de NATO: cati militari o sa fie 

implicati si ce situatii sunt vizate 

• Ministrii de Externe din UE decid noi sanctiuni la adresa Rusiei. Tarile Baltice si 

Polonia cer masuri mai dure, Germania si Olanda ezita 

• Adunarea Generala a ONU se va reuni miercuri pe tema razboiului din Ucraina 

• Crestere sustinuta a cotatiilor petrolului (+8%), pe fondul informatiilor ca UE 

analizeaza optiunea interzicerii importurilor de petrol rusesc. Titeiul european urca 

la peste 116 dolari/baril, iar cel american la peste 110 dolari. 
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• Marius Budăi, ultimele vești despre recalcularea pensiilor: Noi lucrăm 

în continuare 

Ministrul Muncii, Marius Budăi, afirmă că a discutat cu reprezentanţii Casei Naţionale de 

Pensii şi că au stabilit ca procesul de recalculare a pensiilor să continue. Întrebat dacă 

există o perspectivă privind majorarea pensiilor, Budăi nu a putut da un răspuns cert, 

spunând că nu este luată o decizie în coaliţie, anunță news.ro. 

"Eu am discutat cu colegii din Casa Naţională de Pensii Publice şi cu cei din ţară şi foarte 

clar am stabilit împreună cu domniile lor că vom continua acest proces. Noi suntem 

acum în perioada în care, dosar cu dosar, se introduce în formatul electronic, dosar cu 

dosar se separă stagiile de cotizare în stagiile de cotizare perioadă contributivă şi stagiile 

de cotizare perioadă necontributivă sau asimilată. Noi lucrăm în continuare. Atunci când 

va fi terminată şi asistenţa tehnică din partea Băncii Mondiale, când vom şti şi care este 

drumul de urmat cu legea, ce avem sau nu îmbunătăţit, cu siguranţă ne va fi mult mai 

uşor, pentru că în această perioadă noi în paralel lucrăm, în continuare, la recalculare”, a 

declarat ministrul Muncii, luni seară, la Realitatea Plus. 

Marius Budăi a precizat, întrebat dacă există perspectiva majorării pensiilor, că înţelege 

aşteptările pensionarilor, dar nu poate da un răspuns, pentru că nu există o decizie luată 

în coaliţie şi nu vrea să "dezamăgească”. 

"Clar este că avem anumite scenarii, avem anumite discuţii, a intervenit peste toate 

crizele şi criza asta din energie şi ce este acum. Nu sunt scuze. Din contră, pentru mine 

reprezintă motive în plus să mă ţin în continuare, indiferent de ce motive găsim, eu fac 

apel la toţi cei care sunt specialişti să găsim împreună soluţii cum să putem discuta o 

anumită flexibilizare, că nu e o renegociere în totalitate a PNRR-ului, e o discuţie pe o 

reformă asumată, mai ales că sunt lucruri neprofesioniste şi neconforme acolo. Asta este, 

nu este o renegociere din temelii a PNRR, este o flexibilizare, a regândire a unei părţi 

dintr-o reformă, nu este nimic altceva”, a adăugat Marius Budăi. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Ministrul Budăi afirmă că, prin reducerea CAS, în mediul privat este 

posibil ca nu toate salariile să crească: Ce este sigur că se va adânci 

deficitul de la fondul de pensii, asta din punct de vedere tehnic 

Ministrul Muncii, Marius Budăi, afirmă că nu doreşte să comenteze din punct de vedere 

politic propunerea privind scăderea contribuţiei CAS, însă spune că, „din punct de 

vedere tehnic”, în mediul privat este posibil ca nu toate salariile să crească. 

„Ce este sigur, că se va adânci deficitul de la fondul de pensii, asta din punct de vedere 

tehnic, şi oricum în acest moment nu cred că este de dorit o adâncire a deficitului la 

sistemul de pensii”, declară ministrul, arătând că această situaţie poate fi o „dificultate în 

calea majorării de pensii”. 

„Vreau să vorbesc doar din punct de vedere tehnic, politic se va decide acest lucru în 

coaliţie. Primul efect este – şi m-am uitat cu mare, mare atenţie la ce au spus şi 

sindicatele, dar şi anumiţi reprezentanţi ai patronatelor din România – şi este clar că 

poate părea un măr otrăvit, aşa că e posibil (…) ca anumite venituri să crească, mă refer 

la veniturile salariale, dar noi ştim cu toţii că, spre exemplu, în privat multe contracte se 

negociază la valoarea netă, la preţul net al muncii, la salariul net şi acolo nu e sigur că 

vor creşte veniturile odată cu această scădere. Însă ce este sigur că se va adânci deficitul 

de la fondul de pensii, asta din punct de vedere tehnic, şi oricum în acest moment nu 

cred că este de dorit o adâncire a deficitului la sistemul de pensii. Eu de la coaliţie nu am 

nicio decizie, aşteptăm decizia coaliţiei”, a declarat Marius Budăi luni seară, la Realitatea 

Plus. 

El a arătat, în acest context, că o majorare a deficitului la bugetul de pensii nu ar duce la 

scăderi de pensii, însă „poate fi o dificultate în calea majorării de pensii”, arătând că în 

paralel cu o eventuală scădere la nivelului bugetului de pensii, România se află „într-o 

încorsetare nedreaptă, până în 2070, într-un procent asumat prin PNRR”. 

Budăi a spus că nu doreşte „nicio secundă” să pună în pericol implementarea PNRR. 

Ministrul Muncii e de părere că nivelul pensiilor în România nu trebuie corelat exclusiv 

cu creşterea economică, acest lucru putând fi posibil doar dacă nivelul pensiilor ar fi 

unul „mulţumitor”.  
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„Nu cred că trebuie să legăm creşterile de pensii doar de creşterea economică. O putem 

face, dar doar atunci când ajungem la un nivel mult mai sus cu nivelul pensiilor din 

România”, a afirmat el. 

Întrebat dacă există bani în buget pentru majorări de pensii, ministrul a răspuns că „în 

această situaţie pot exista probleme, dar acestea sunt problemele Guvernului, nu ale 

cetăţenilor, Guvernul este în funcţie şi trebuie să găsească soluţii”. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Reducerea vârstei de pensionare s-ar putea extinde către noi 

categorii de persoane 

Comisia pentru Muncă a Camerei Deputaților a adoptat un raport favorabil privind 

extinderea categoriilor de persoane care beneficiază de reducerea vârstei standard de 

pensionare cu 2 ani. 

Proiectul de lege vizează modificarea Legii 263/2010 privind sistemul unitar de pensii 

publice în sensul extinderii categoriilor de persoane care beneficiază de reducerea 

vârstei standard de pensionare cu 2 ani, fără penalizare, cu persoanele care au locuit cel 

puţin 30 de ani în zone afectate de poluare și într-un areal de 8 km în jurul acestora, 

respectiv în localitatățile: 

Tulcea 

Avram Iancu (în apropierea minei de uraniu din Munții Bihor) 

Ișalnița (afectată de Termocentrala Işalniţa) 

Proiectul urmează să intre la vot în plen, Camera Deputaților fiind cameră decizională. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/lege_1018.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/camera-deputa--ilor_2536.html
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• Vicepreşedinte ANRE, despre măsurile privind facturile la energie: Nu 

este guvern în Europa care să fie capabil să susţină de la bugetul de 

stat această schemă 

Zoltan Nagy Bege, vicepreşedinte ANRE, a declarat, luni, în emisiunea Talk News de la 

Profit TV, despre Ordonanţa adoptată recent de Guvern, privind plafonarea şi 

compensarea facturilor la energie şi gaze, timp de un an de zile, de la 1 aprilie, că aceste 

măsuri nu sunt sustenabile pe termen lung, pentru că ”vorbim de miliarde de lei 

cheltuite pe compensare şi plafonare şi nu există guvern în Europa care să fie capabil să 

susţină de la bugetul de stat această schemă”. El a mai afirmat că, fie că vorbim de cel 

industrial sau cel casnic, consumul de energie este peste media europeană. ”Nu suntem 

eficienţi, asta este clar”, a mai spus reprezentantul ANRE, potrivit news.ro. 

”Eu personal, nu mă aştept ca în viitor, preţul energiei să scadă şi să revină la valori cu 

care eram obişnuiţi acum un an sau doi, iar rolul eficienţei energetice va fi unul mare şi 

va fi important cum ne vom comporta în piaţă”, a spus vicepreşedintele ANRE. Zoltan 

Nagy Bege a arătat că ”rolul statului este să îi înveţe pe consumatori să pescuiască, iar 

această metaforă înseamnă să conştientizeze cum putem să economisim energie”. 

Potrivit reprezentantului ANRE, ”consumatorul nu trebuie să renunţe nici la confortul cu 

care e obişnuit, doar o schimbare de comportament poate da rezultate”, el explicând că 

”investiţiile şi finanţările pentru eficienţă energetică au un efect multiplicatorr şi se vor 

veea în economie, în facturi, în emisiile de CO2. ”Măsurile care se aplică acum, cu 

ajustările ulterioare şi cele adoptate recent sunt măsuri pe termen scurt. (..) Trebuie să 

fim corecţi, aceste măsuri nu sunt sustenabile pe termen lung, vorbim de miliarde de lei 

cheltuite pe compensare şi plafonare, nu există guvern în Europa care să fie capabil să 

susţină de la bugetul de stat această schemă”, a spus vicepreşedintele ANRE, Zoltan 

Nagy Bege a mai spus că este nevoie de măsuri noi, precum noi investiţii în capacităţi de 

producţie, suplimentarea producţiei de energie şi gaze, să venim cu măsuri de 

eficcientizare, de reducere a consumului. ”Suntem departe de media europeană, 

consumul, fie că vorbim de cel industrial sau cel casnic, este peste media europeană, nu 

suntem eficienţi, asta este clar”, a mai spus vicepreşedintele ANRE. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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• Marcel Ciolacu cere Guvernului să intervină de urgență: angajați 

români suferă din cauza sancțiunilor la adresa Rusiei 

Președintele PSD și al Camerei Deputaților, Marcel Ciolacu, cere Guvernului să vină rapid 

cu o Ordonanță de Urgență prin care să clarifice situația angajaților români de la 

companii cu acționariat rusesc. Ciolacu arată că angajații români au ajuns să sufere, ca 

urmare a sancțiunilor impuse Rusiei. 

”Sancțiunile internaționale la adresa Rusiei sunt absolut necesare. Tăierea surselor de 

bani pentru oligarhii lui Putin este obligatorie. Niciun leu, niciun euro nu trebuie să 

finanțeze războiul lui Putin! 

Dar nicio țară europeană nu a sancționat angajații companiilor producătoare care au 

reprezentare în mai multe state, cum sunt, de exemplu, cei 2.500 de angajați români ai 

TMK Artrom din Slatina, în cazul cărora, de mai bine de două săptămâni, nu s-a găsit 

nicio soluție! Oamenii nu sunt plătiți, producția stagnează și toate contractele de care 

depind companii importante din industria românească au ajuns sub un mare semn de 

întrebare. 

Solicit Guvernului să clarifice legal și rapid situația firmei TMK Artrom din județul Olt. 

Repet! NU muncitorii români sunt cei care trebuie pedepsiți, ci trebuie stopat eventualul 

flux de bani către apropiații lui Putin. Pentru #România sunt importanți #românii și 

locurile de muncă, precum și funcționarea în continuare a #economiei românești! 

Mai mult, aprobarea unei Ordonanțe de urgență din partea Executivului pentru 

rezolvarea situației de la TMK ar clarifica și alte cazuri similare.”, scrie Marcel Ciolacu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Comisia de la Veneția critică “graba” cu care a fost promulgată legea 

pentru desființarea SIIJ și “regretă” faptul că autoritățile române nu au 

restabilit competențele DNA și DIICOT în anchetarea magistraților. 

Comisia de la Veneția mai constată “orice îmbunătățire a legii pe care Comisia o poate 

recomanda nu va fi posibilă fără amendarea legii în vigoare” și spune că “rămân  
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îngrijorări cu privire la faptul SIIJ va fi desființată formal și că, în afară de numărul de 

procurori din organigramă sau distribuția lor teritorială, noua structură nu va fi 

fundamental diferită de SIIJ”. Mai critică faptul că nu sunt restabilite competențele DNA 

și DIICOT în ceea ce privește faptele de corupție, de crimă organizată sau de terorism 

comise de către magistrați. Consideră că, în schimb, competențele SIIJ vor fi preluate de 

alte structuri, precum Parchetul General, magistrați de pe lângă Înalta Curte sau Curțile 

de Apel sau chiar judecători ai CCR. 

Specialiștii au mai recomandat ca CSM să fie mai implicată în procesul de selecție a 

procurorilor care vor cerceta infracțiunile în justiție, să prevadă o procedură de selecție 

competitivă și să delimiteze mai clar criteriile pentru numirea acestora. 

Documentul integral cu opinia formulată de Comisia de la Veneția poate fi consultat 

AICI. 

Cătălin Predoiu, ministrul Justiției, a pus în dezbatere publică proiectul de desființare a 

Secției Speciale pentru anchetarea magistraților (SIIJ) pe 21 ianuarie. În forma propusă 

de minister, dosarele instrumentate de această structură sunt preluate de către 12 

procurori din București și 30 din țară, numiți de plenul Consiliului Superior al 

Magistraturii (CSM). Inițiativa  a fost avizată pozitiv de către CSM, iar apoi adoptată de 

către guvern și votată în parlament.  

Direcția Națională Anticorupție (DNA) a criticat proiectul pentru că ”vizează înlocuirea 

unei singure structuri cu 16 structuri diferite” și știrbește din propriile competențe, 

potrivit unui punct de vedere emis pe 15 februarie. Inițiativa ministerului a fost atacată la 

Curtea Constituțională de către USR și AUR, dar CCR a respins sesizările. Ulterior, pe 11 

martie, președintele Klaus Iohannis a promulgat legea pentru desființarea SIIJ, în forma 

prezentată de Cătălin Predoiu.  

(Sursa: biziday.ro) 
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• Transportatorii au luat foc după declarația scandaloasă a Omniasig: 

'Face zilele astea bășcălie de prețul RCA, comparându-l cu prețul unor 

covrigi' 

Confederația Operatorilor și Transportatorilor Autorizați din România (C.O.T.A.R.) , 

A.P.T.E 2002 , A.P.U.L.U.M., a luat act cu îngrijorare de derapajele repetate ale conducerii 

Omniasig - Viena Insurance Group, prin reprezentantul său, Mădalin Roșu, care 

consideră că cetățenii români nu ar trebui să protesteze împotriva creșterii prețului RCA, 

iar eventuale acțiuni de protest ale transportatorilor la adresa creșterii nesimțite și fără 

rațiune a prețului RCA, din ultimele 6 luni, reprezintă „acțiuni putiniste”. 

Conducerea grupului Omniasig – Vienna Insurance Group, reprezentată prin domnul 

Mădălin Roșu, care ocupă atât funcția de Mananging Board Member – Omniasig VIG, 

cât și de Președinte al Biroului Asiguratorilor de Autovehicule din România, a transmis 

public, pe o rețea de socializare, următoarele: „amenințările unor asociații de profil că 

vor bloca orașele cu camioanele, dacă nu se plafonează primele RCA, sună a acțiune 

putinistă, cu pumnul în gură (…)”. Totuși, exact cei care comentează în acest fel sunt cei 

care bagă astfel pumnul în gură tuturor celor 8 milioane de români plătitori de polițe 

RCA. 

Amintim tuturor cetățenilor acestei țări că în urmă cu 5 ani a mai fost înregistrată o 

majorare speculativă a prețului RCA, în urma căreia transportatorii au protestat la nivel 

național, prețul RCA a fost recalculat și plafonat pentru 6 luni, iar la presiunea 

transportatorilor, Consiliul Concurentei a demarat - cu mare greutate - o anchetă, din 

care a reieșit că asiguratorii din România „nu şi-au mai stabilit în mod independent 

tarifele, ci au acţionat concertat pe piaţă, ţinând cont de discuţiile de a-şi majora tarifele 

purtare în cadrul asociaţiei”. 

Practic, timp de 4 ani, firmele de asigurări din România au desfășurat o acțiune ilegală 

de tip cartel, fiind amendate cu suma de 53 de milioane de euro de către Consiliul 

Concurenței. În mod evident, una dintre firmele gasite vinovate este chiar Omniasig – 

Vienna Insurance Group, al cărui reprezentant face zilele astea bășcălie de prețul RCA, 

comparându-l cu prețul unor covrigi, iar o eventuală acțiune de protest din partea 

transportatorilor față de creșterea nesimițită și fără justificare a prețului RCA, cu peste 

250%, din ultimele luni, reprezintă o „acțiune putinistă”.  
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Reamintim tuturor românilor faptul că reprezentantul Omniasig – Vienna Insurance 

Group a recunoscut în fața Parlamentului României, în urmă cu câteva săptămâni, faptul 

că cheltuielile cu daunele plătite de asiguratorii din România reprezintă sub 35% din 

prețul RCA. Restul cheltuielilor, de 65%, reprezintă cheltuieli administrative și profit. 

Practic, dintr-un tarif mediu de 1050 de lei, cât este media anualizată a tarifului RCA pe 

trimestrul IV al anului 2021, 367,5 lei reprezintă cheltuielile asiguratorilor cu 

despăgubirile, iar diferenta de 682,5 lei reprezintă cheltuielile administrative și profitul 

firmelor de asigurări. 

În concluzie, dintr-un un preț mediu al RCA-ului de 212 euro, 74 euro reprezintă 

cheltuieli cu daunele, iar 138 de euro ajung în cu totul alte destinații decât plata 

despăgubirilor. Același membru al conducerii Omniasig – Viena Insurance Group, 

consideră că prețul RCA este unul scăzut, fiind echivalentul unor covrigi „și probabil 

undeva, cumva 1 covrig, 2 covrigi poate că par prea scumpi pentru protecția vieții celor 

dragi din mașină.” 

„Când obții venituri cumulate de 10.000 de euro pe lună, din banii celor de care-ți poți 

bate joc, un RCA de 1.050 de lei reprezintă echivalentul a doi covrigi. Cu toate aceste, 

conducerea Omniasig – Vienna Insurance Group nu ar trebui să uite ca cei 2 covrigi 

reprezintă pentru mulți români echivalentul ratei lunare pentru creditul la casă. Stimati 

asiguratori, atunci când 8 milioane de români vă plătesc salariile lunare de zeci de mii de 

euro ale conducerii firmelor de asigurări din România, nu strică să dați dovadă de mai 

mult bun simț față de cei obligați să vă cumpere RCA - urile care nu despăgubesc atunci 

când ai un accident!” – a declarat Vasile Ștefănescu, Președinte COTAR. 

COTAR a transmis, astăzi, scrisori de protest către următoarele instituții: 

Ambasada Austriei în România 

Conducerea Vienna Insurance Group din Austria 

Autoritatea de Supraveghere Financiară 

Uniunea Națională a Societăților de Asigurare-Reasigurare din România (UNSAR) 

Biroul Asiguratorilor de Autovehicule din România – organizație prezidată chiar de 

reprezentantul Omniasig – Vienna Insurance Group. 

(Sursa: stiripesurse.ro)  
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• Proiectul de lege în care deputatul PSD Adrian Solomon propusese 

un amendament pentru amnistierea plagiatorilor a fost întors la 

comisii de Biroul Permanent al Camerei Deputaților, anunță USR 

Proiectul de lege în care deputatul Adrian Solomon propusese un amendament pentru 

amnistierea plagiatorilor a fost întors la comisii de Biroul Permanent al Camerei 

Deputaților, anunță parlamentarii USR pe Educație pe pagina de Facebook. 

“Victorie de etapă a presiunii publice, după semnalul de alarmă ridicat de USR PLUS. 

Biroul Permanent al Camerei Deputaților a întors astăzi la comisii Plx 95/2020 cu 

unanimitate, după ce deputatul Solomon de la PSD încercase să infiltreze un 

amendament pentru amnistierea plagiatorilor. Este o dovadă că presiunea fermă a 

societății și a presei dă roade chiar și când vechea clasă politică avea de gând să treacă 

peste orice pentru a normaliza furtul și a-l face chiar ‘legal’,“ potrivit USR. 

“Le mulțumim tuturor celor care au susținut eforturile noastre încă de la semnalarea 

acestei situații și care s-au luptat alături de noi pentru o țară în care educația înseamnă 

integritate și competență. Rămânem vigilenți. Urmează reanalizarea legii și 

amendamentelor în Comisii. De altfel, vom susține aceleași principii în cazul oricărei alte 

inițiative similare care ar mai putea apărea: Nu se mai poate trece în România peste 

integritate și corectitudine!“, scriu deputații și senatorii din Opoziție. 

Amintim că săptămâna trecută deputatul PSD Adrian Solomon, cel care a introdus 

amendamentul care îi amnistiază pe plagiatorii care și-au obținut titlul de doctor înainte 

de 2011, a declarat săptămâna trecută „că pe cale administrativă până si furtul se 

prescrie”. Solomon a acuzat USR, care a semnalat prima dată în spațiul public 

amendamentul adus de el, că „în înțelepciunea lor dotorii făcuți cu bani pe la școlile 

capitaliste consideră că înainte de 2011 legislația din România permitea plagiatul”. 

Amintim că 11 deputați din Comisie au votat pentru trecerea amendamentului lui 

Solomon, iar aceștia sunt de la PSD, UDMR și minorități. Cei trei reprezentanți ai USR au 

votat împotrivă și tot împotrivă au votat și trei PNL-iști, iar aceștia sunt Luminița-Rodica 

Barcari (fost secretar de stat pe preuniversitar), Valeriu Onuț Atanasiu (vicepreședinte al 

Comisiei) și Aurel Vasile Căuș, potrivit surselor Edupedu. 
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Amintim că președintele PNL, Florin Cîțu, a transmis Edupedu.ro că „PNL nu susține” 

amendamentul care i-ar amnistia pe plagiatorii cu teze de doctorat obținute înainte de 

2011. 

De asemenea, președintele UDMR Kelemen Hunor a transmis Edupedu.ro că este 

„categoric împotriva” amendamentului. Întrebat de ce au votat deputații UDMR în 

favoarea trecerii amendamentului luni, în ședința Comisiei de învățământ, Kelemen 

Hunor a răspuns „în plen vor vota altfel. Probabil nu a fost a discuție lămuritoare 

înainte”. 

Edupedu.ro a trimis întrebări către toți cei trei președinți ai partidelor de guvernare și 

premierului Nicolae Ciucă, pentru a vedea care este poziția lor cu privire la tentativele 

succesive de a amnistia plagiatorii din România, cu doctorate obținute înainte de 2011. 

Concret, întrebarea pe care am trimis-o marți, 15 martie 2022, către Florin Cîțu 

(președintele PNL), Marcel Ciolacu (președintele PSD), Kelemen Hunor (UDMR) și 

premierul Nicolae Ciucă este următoarea: Ce poziție aveți față de amendamentul care 

prevede amnistierea plagiatorilor cu titlu de doctor obținut înainte de 2011? Edupedu.ro 

va reveni cu răspunsurile celorlalți doi oficiali în momentul în care le vom primi. Marcel 

Ciolacu și Nicolae Ciucă nu au răspuns până la momentul publicării acestui articol. 

Amintim că un nou amendament care încearcă să-i scape pe plagiatorii care au obținut 

titlul de doctor înainte de 2011 a apărut într-un proiect de lege din Parlament, semnalat 

de USR. Este pentru a doua oară în ultimele zile când o încercare de a-i proteja pe 

plagiatorii cu doctorate obținute înainte de 2011 se concretizează într-un amendat la un 

proiect de modificare a Legii Educației, a precizat formațiunea politică. Concret, de 

această dată în PLx 95/2020, un proiect de lege pentru adoptarea unei ordonanţe de 

urgenţă de la începutul anului 2020, au apărut într-o şedinţă a Comisiei pentru Muncă 

două amendamente fără nicio legătură cu obiectul ordonanţei, spune USR. 

Unul dintre amendamente amnistiază plagiatorii de dinainte de 2011, iar al doilea 

amendament face din asta o urgenţă: în termen de trei zile de la publicarea în Monitorul 

Oficial, acuză USR. Modificările au fost aduse de deputatul PSD Adrian Solomon, 

cunoscut pentru scandalul făcut în 2020 într-o șaormerie din Centrul Vechi. 

Luni, la ședința Comisiei de Învățământ a Camerei Deputaților, amendamentul a trecut 

cu 11 voturi pentru și 6 împotrivă.  
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Cererea USR de retrimitere înapoi la Comisie a fost respinsă, iar proiectul de lege cu 

amendamentul propus de Adrian Solomon a intrat în plen luni după-amiază, însă votul a 

fost amânat pentru săptămâna viitoare. Dacă amendamentul va trece de plen în forma 

actuală, atunci USR va ataca la Curtea Constituțională „invocând încălcarea principiului 

de bicameralism”. 

Senatorul PSD care a inițiat amendamentul, Adrian Solomon, a declarat la începutul 

ședinței că „nimic nu prescrie dreptul de proprietate intelectuală, dar orice în țara asta 

are limită, iar vendetele politice pe metode securistice ar trebui să nu se întâmple și în 

mediul academic, unde probabil fiecare a trecut printr-un examen cât se poate de 

riguros pentru a obține o diplomă. Nu facem decât să oprim acest tăvălug care încalcă 

Constituția”. 

Ce spune amendamentul adus de Adrian Solomon (PSD): 

„La articolul 170, după alineatul (1) se introduce un nou alineat, alin. (1.1), u următorul 

curpins: Măsura prevăzută la alin, (1) lit.b) se aplică doar pentru titlurile elaborate și 

acordate în baza standardelor de calitate și etică profesională stabilite în actele 

normative emise pentru punerea în aplicare a prezentei legi” 

La motivare, Adrian Solomon a scris: „Aplicarea fără echivoc a principiului 

neretroactivității legii, reglementat de Constituție prin art.15 alin (1) și (2) care consacră 

faptul că legea dispune numai pentru viitor. 

„(1) Cetățenii beneficiază de drepturile și de libertățile consacrate prin Constituție și prin 

alte legi și au obligațiile prevăzute de acestea. 

(2) Legea dispune numai pentru viitor, cu excepția legii penale sau contravenționale mai 

favorabile”. 

Ce prevede în prezent articolul din Legea educației vizat de această completare: 

Art. 170 – (1) În cazul nerespectării standardelor de calitate sau de etică profesională, 

Ministerul Educaţiei,Cercetării, Tineretului şi Sportului, pe baza unor rapoarte externe de 

evaluare, întocmite, după caz, de CNATDCU, de CNCS, de Consiliul de etică şi 

management universitar sau de Consiliul Naţional de Etică a Cercetării Ştiinţifice, 

Dezvoltării Tehnologice şi Inovării, poate lua următoarele măsuri, alternativ sau simultan: 

a) retragerea calităţii de conducător de doctorat;  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 martie 2022 14 

 

b) retragerea titlului de doctor; 

Comunicatul integral al USR în care sesiza public a doua încercare de amnistiere a 

plagiatorilor 

„Ascunși în mod cinic după paravanul războiului din Ucraina, războinicii din armata 

plagiatorilor duc și ei lupta lor de a-și salva generalii doctori în copy-paste, prin tertipuri 

legislative. 

„Nu au trecut șapte zile de când deputatul Manea a încercat o fumigenă prin inserarea 

unor amendamente fără nicio legătură cu întregul unei propuneri legislative. Protectorii 

plagiatorilor recidivează rapid: o tentativă similară de furt legislativ bazat pe speranța de 

neatenție apare și la deputatul Solomon, de la PSD, care inserează în OUG-uri neutre 

amendamente menite să îi scape pe doctorii plagiatori de brațul legii.”, declară Irineu 

Darău, senator USR PLUS. 

„Insistența pentru amnistie este revoltătoare și ridică întrebarea firească: cine sunt acei 

doctori care au obținut doctoratul înainte de anul 2011 și cărora le este atât de teamă 

de consecințele legii, încât caută cu disperare să o schimbe, prin subterfugii 

săptămânale?”, potrivit lui Andrei Miftode, deputat USR PLUS. 

Concret, în PLx 95/2020 – un proiect de lege pentru adoptarea unei ordonanţe de 

urgenţă de la începutul anului 2020 – au apărut într-o şedinţă a Comisiei pentru Muncă 

două amendamente fără legătură cu obiectul ordonanţei: unul care amnistiază 

plagiatorii de dinainte de 2011, al doilea care face din asta o urgenţă, în termen de trei 

zile de la publicarea în Monitorul Oficial.  

Ordonanţa nu are la origine nicio legătură cu titlurile ştiinţifice, ci doar aducea Legea 

Educaţiei în acord cu decizii ale CCR prin prevederea ca, în învăţământ, femeile să poată 

ieşi la pensie, dacă îşi doresc, la aceeaşi vârstă standard cu bărbaţii. 

Între aceste articole, deputatul PSD Adrian Solomon a infiltrat un amendament prin care 

sancţiunea retragerii titlului de doctor nu se mai aplică celor care au obţinut acest titlu 

după alte norme decât cele realizate în baza legii din 2011. 

Luni, legea va fi dezbătută şi în Comisia pentru Învăţământ. E nevoie de atenție maximă 

din partea societății civile și a parlamentarilor cu coloană vertebrală.  
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De data aceasta, Camera Deputaților este cameră decizională, așa că românii riscă să 

vadă legea votată în plen, chiar luni (deși încă nu este oficial pe ordinea de zi), și să 

asiste deci la amnistia plagiatorilor cu state vechi. ” 

Deputatul Cătălin Manea a depus un amendament similar pe care l-a și retras între timp 

Prima încercare de acest fel a fost a deputatului Cătălin Zamfir Manea de la minorități, 

care și-a retras între timp amendamentul adus de el pe tema retragerii titlurilor de 

doctor. Mai exact, USR a sesizat pe 7 martie că un amendament ar fi fost introdus în 

mod fraudulos într-un raport final al Comisiei de Învățământ care viza o lege discutată 

anterior, despre un cu totul alt subiect, privind „educația copiilor defavorizați”. Scopul 

introducerii acestui amendament este acela de a-i „amnistia” pe plagiatorii cu doctorate, 

potrivit celor din Opoziție. Reprezentanții USR au spus și atunci că amendamentul l-ar 

viza pe premierul Ciucă și pe alți demnitari plagiatori, și că în cadrul dezbterii inițiale 

privind aproiect de lege în ansamblul său, acest amendament nu a fost deloc adus în 

discuție. 

Pe 8 martie, Cătălin Zamfir Manea, reprezentant al Romilor în Camera Deputatților, a 

declarat pentru Edupedu.ro că a retras amendamentul pentru că „fost interpretat 

eronat”. 

Întrebat de ce a propus un amendament despre retargerea titlurilor de doctor într-un 

proiect de lege despre mediatorii școlari și copiii din comunitățile dezavantajate, Manea 

a răspuns că „nu este nimic în neregulă” cu asta. 

De ce nu a fost dezbătut amendamentul separat și votat, așa cum spune procedura? 

Manea a răspuns: „există două proceduri, adică există posibilitatea să dezbați fiecare 

amendament sau să fie depus un raport de adoptare sau de respingere cu toate 

amendamentele formulate”. El susține că a depus amendamentul în scris pe 1 martie și 

că putea fi văzut pe ecranul pe care era afișat proiectul de lege în timpul ședinței. 

(Sursa: edupedu.ro) 
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• Indicele ROBOR la trei luni și-a reluat creșterea și a urcat astăzi la 

4,49%, de la 4,39% vineri. 

 

Indicele ROBOR la trei luni, în funcție de care sunt calculate dobânzile la majoritatea 

creditelor în lei, a atins astăzi nivelul de 4,49%, după ce la sfârșitul săptămânii trecute a 

fost 4,39%. În ultimele 10 zile, se menținuse în jurul valorii de 4,36%. 

Și ROBOR la șase luni a crescut comparativ cu vineri, de la 4,48% la 4,58%. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Specialiştii în transporturi, reuniţi la Zilele Feroviare - Summit-ul de 

Investiţii Club Feroviar 

Universitatea Politehnica din Bucureşti şi Club Feroviar, cu sprijinul Asociaţiei Industriei 

Feroviare din România (AIF), în parteneriat cu Facultatea de Transporturi din cadrul UPB, 

organizează, în perioada 22-24 martie, cea de-a XVI-a ediţie a celui mai important 

eveniment feroviar "business to business" din România, Zilele Feroviare - Summit-ul de 

Investiţii Club Feroviar. 

 

Potrivit organizatorilor, printre personalităţile care şi-au anunţat prezenţa la deschiderea 

acestei manifestări, ce va avea loc marţi, în Aula UPB, se numără Octavian Udrişte, 

preşedinte de onoare - Club Feroviar, Sorin Grindeanu, viceprim-ministru,  
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ministrul Transporturilor şi Infrastructurii, Philippe Citroen, director general - UNIFE, 

Alberto Mazzola, executive director - CER, Rudolf Opatril, Deputy Head of Mission - 

Czech Embassy, Bogdan Chiriţoiu, preşedinte - Consiliul Concurenţei, Mariana Miclăuş, 

director general - Metrorex, Ion Simu-Alexandru, director general - CFR SA, Marin Mihail 

Călin, director general adjunct - AFER, Adrian Criţ, director general - STB, Gabriel 

Stanciu, preşedinte/director general - AIF/Alstom România, Bulgaria & Republica 

Moldova, Mihnea Costoiu, rectorul Universităţii Politehnica din Bucureşti şi Ilona Costea, 

Decan al Facultăţii de Transporturi - UPB. 

 

Programul evenimentului va include prezentări şi dezbateri pe marginea unor teme 

deosebit de actuale precum contribuţia transportului feroviar la provocările impuse de 

contextul climatic, soluţii pentru sporirea conexiunilor transfrontaliere, integrarea 

Internet of Things pentru transportul feroviar, tehnologii moderne pentru material 

rulant, precum şi cele mai noi proiecte privind dezvoltarea unei mobilităţi durabile. 

 

În acest context, acest eveniment va avea un rol important atât asupra realizării unui 

sistem feroviar european eficient, cât şi asupra industriei în ansamblul ei. 

 

"Noi idei pentru a atinge obiectivul de reducere a emisiilor poluante în transportul 

feroviar. Cum se pregăteşte industria feroviară?", "Revenirea business-ului în post-

pandemie", "Infrastructură: Update în privinţa schimbărilor climatice şi realităţile 

economice şi sociale 2022.Tendinţe 2022-2030" şi "Transport de marfă, călători şi urban: 

Transportul feroviar - coloana vertebrală a mobilităţii durabile - Noua normalitate - a 

serviciilor de transport feroviar în timpul pandemiei şi post-pandemie - tendinţe, 

strategii, proiecte" sunt principalele teme ce vor face subiectul dezbaterilor in cadrul 

Summit-ului de Investiţii Club Feroviar.  

(Sursa: Agerpres) 
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• Dîncu: Cooperarea UE cu NATO - importanţă majoră în 

implementarea prevederilor Busolei Strategice 

Coordonarea şi cooperarea Uniunii Europene cu NATO sunt "esenţiale" şi constituie 

aspecte de importanţă "majoră" în implementarea prevederilor Busolei Strategice a UE, a 

declarat ministrul Apărării Naţionale, Vasile Dîncu. 

El a participat, luni, la reuniunea Consiliului Afaceri Externe, în cadrul căreia a fost 

adoptată Busola Strategică a UE, document care va fi asumat la cel mai înalt nivel de 

şefii de stat şi de Guvern în cadrul reuniunii Consiliului European programat pentru 24 şi 

25 martie. 

Potrivit unui comunicat al MApN, transmis marţi AGERPRES, ministrul român al Apărării 

a evidenţiat importanţa documentului pentru dezvoltarea unui profil consolidat al UE pe 

scena globală, cu atât mai mult în contextul actual, în care invazia neprovocată şi 

nejustificată a Ucrainei de către Federaţia Rusă constituie o ameninţare la adresa 

sistemului democratic de valori şi a arhitecturii de securitate euroatlantică. 

Dezvoltarea şi consolidarea unui parteneriat strategic mai ambiţios între UE şi NATO, 

precum şi menţinerea unităţii transatlantice în abordarea provocărilor globale au 

constituit aspecte de importanţă majoră ale reuniunii de la Bruxelles, precizează sursa 

citată. 

"Coordonarea şi cooperarea UE cu NATO sunt esenţiale şi constituie aspecte de 

importanţa majoră în implementarea prevederilor Busolei Strategice", a spus ministrul 

Vasile Dîncu, în intervenţia sa. 

El a evidenţiat că una dintre cele mai stringente nevoi, evidenţiată de războiul din 

Ucraina, este legată de mobilitatea militară. 

"Trebuie să acţionăm în vederea consolidării infrastructurii de transport cu dublă 

utilizare (dual-use) de-a lungul reţelei de transport trans-europene. Sprijinul financiar 

suplimentar al Comisiei pe acest palier este esenţial", a precizat ministrul Dîncu, citat în 

comunicat. 

Dîncu a subliniat şi importanţa proiectelor de dezvoltare a capabilităţilor, considerate 

facilitatori strategici, care trebuie să aibă un nivel adecvat de inclusivitate. 
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În cadrul unei cine de lucru, miniştrii Apărării au abordat ultimele evoluţii privind situaţia 

de securitate din Ucraina generată de atacul Federaţiei Ruse, fiind, în acelaşi timp, 

dezbătute demersurile de sprijinire a statului ucrainean întreprinse la nivel UE. 

"Condamnăm agresiunea militară a Federaţiei Ruse împotriva Ucrainei. Apreciem 

eforturile Uniunii Europene, inclusiv prin intermediul Facilităţii Europene pentru Pace, 

pentru sprijinirea acestui partener şi coordonarea strânsă la nivel transatlantic", a spus 

oficialul român. 

Ministrul a punctat importanţa Vecinătăţii Estice şi a Mării Negre pentru securitatea 

europeană şi necesitatea alocării de resurse adecvate pentru gestionarea eficientă a 

consecinţelor generate de agresiunea Federaţiei Ruse. Acest efort trebuie să acorde 

atenţie particulară crizei umanitare şi creşterii rezilienţei partenerilor, în special a 

Republicii Moldova şi a Georgiei, a completat el. 

Conform MApN, Vasile Dîncu a menţionat contribuţia României, evidenţiind importanţa 

hub-ului logistic de la Suceava pentru acordarea de asistenţă umanitară Ucrainei şi 

măsurile adoptate la nivel naţional pentru primirea refugiaţilor. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ce au discutat Nicolae Ciucă și membrii Congresului SUA veniți la 

Palatul Victoria 

Prim-ministrul Nicolae Ciucă a primit, luni, la Palatul Victoria, vizita unei delegaţii a 

Congresului SUA, condusă de Steven Lynch, preşedinte al Subcomisiei parlamentare 

pentru Securitate Naţională din Camera Reprezentanţilor. 

Discuţiile au vizat situaţia de securitate curentă, determinată de agresiunea militară rusă 

în Ucraina şi de gestionarea valurilor de refugiaţi, informează Guvernul prin intermediul 

unui comunicat. 

"Premierul Nicolae Ciucă a făcut o prezentare extinsă a modului în care România 

percepe situaţia de securitate curentă, inclusiv acţiunile militare ruse şi scopurile sale.  
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Prim-ministrul român a insistat pe dovada de unitate a aliaţilor, care prin prezenţa 

militară pe teren, aici, în România, oferă certitudinea angajamentelor de securitate 

colectivă din cadrul NATO, precum şi a valorii parteneriatului strategic cu SUA.  

Cu acest prilej, a fost subliniată şi importanţa dezvoltării de noi investiţii americane în 

România", informează Executivul. 

În cadrul discuţiei, a fost evidenţiată solidaritatea manifestată de români, societatea 

civilă şi instituţiile statului în gestionarea fluxurilor de refugiaţi. 

"Steven Lynch a mulţumit pentru activităţile României şi pentru leadershipul pe care îl 

oferă atât în sprijinirea refugiaţilor, cât şi a ucrainenilor rămaşi să lupte pentru apărarea 

ţării lor", se mai arată în comunicat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Preşedintele Poloniei - în vizită la Bucureşti; convorbiri cu 

preşedintele Iohannis 

Preşedintele Poloniei, Andrzej Duda, efectuează marţi o vizită la Bucureşti, urmând să fie 

primit, la ora 16,00, la Palatul Cotroceni, de preşedintele Klaus Iohannis. 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, cei doi şefi de stat vor avea convorbiri tete-a-tete şi 

oficiale, la finalul cărora vor susţine declaraţii de presă comune. 

Luni, preşedintele Poloniei, Andrzej Duda, a fost într-o vizită de lucru la Chişinău, unde a 

avut o întrevedere cu preşedintele Republicii Moldova, Maia Sandu. 

În martie, şeful statului, Klaus Iohannis, a primit la Palatul Cotroceni mai mulţi lideri 

europeni - preşedintele Estoniei, Alar Karis, prim-ministrul spaniol, Pedro Sanchez, 

preşedintele Bulgariei, Rumen Radev, ministrul Afacerilor Externe şi Cooperării 

Internaţionale al Republicii Italiene, Luigi Di Maio. 

De asemenea, şeful statului împreună cu premierul Nicolae Ciucă au efectuat o vizită la 

Chişinău, unde au avut convorbiri cu preşedintele Republicii Moldova, Maia Sandu, şi cu 

prim-ministrul Natalia Gavriliţa.  
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Totodată, pe 11 martie, vicepreşedintele SUA, Kamala Harris, a fost primită la Palatul 

Cotroceni de Klaus Iohannis. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Preşedintele Iohannis se pronunţă pentru adoptarea de către Uniunea 

Europeană a unor sancţiuni suplimentare împotriva Rusiei 

Preşedintele Klaus Iohannis a participat, luni, la o reuniune de coordonare, în format 

videoconferinţă, organizată de preşedintele Consiliului European, Charles Michel, în 

pregătirea reuniunii Consiliului European de la Bruxelles, din 24 şi 25 martie, la care va 

participa şi preşedintele Statele Unite ale Americii, Joe Biden. 

La reuniunea de coordonare au mai participat prim-miniştrii Republicii Letonia, Krisjanis 

Karins, Luxemburgului, Xavier Bettel, Republicii Slovace, Eduard Heger, Ungariei, Viktor 

Orban, şi Irlandei, Micheal Martin. 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, discuţiile s-au concentrat pe evoluţiile legate de 

agresiunea militară a Rusiei împotriva Ucrainei, cu accent pe eforturile de gestionare a 

situaţiei umanitare din Ucraina şi măsurile de sprijin pentru refugiaţi. Au fost abordate 

aspectele legate de implementarea sancţiunilor adoptate de Uniunea Europeană la 

adresa Rusiei, respectiv a Belarusului, precum şi continuarea procesului de identificare a 

noi măsuri restrictive. 

În cadrul reuniunii s-a discutat şi despre consolidarea dimensiunii de securitate şi 

apărare a Uniunii Europene în contextul adoptării Busolei Strategice, despre securitatea 

aprovizionării cu energie la nivel european, cu accent pe reducerea dependenţei 

energetice faţă de Rusia şi identificarea de măsuri în plan european pentru limitarea 

efectelor preţurilor ridicate la energie. Au mai fost abordate aspecte economice 

referitoare la consolidarea Pieţei Interne, precum şi relaţiile externe ale Uniunii 

Europene, cu accent pe relaţiile cu China şi situaţia din Bosnia - Herţegovina. 

Totodată, liderii au abordat progresele înregistrate privind Uniunea Bancară şi Uniunea 

pieţelor de capital în perspectiva Summitului Euro în format extins din 25 martie. 
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Administraţia Prezidenţială arată că, în cadrul intervenţiei sale, preşedintele Iohannis a 

informat despre eforturile pe care ţara noastră continuă să le depună pentru gestionarea 

fluxului de refugiaţi din Ucraina, precum şi despre sprijinul direct acordat Ucrainei prin 

hub-ul umanitar de la Suceava, care beneficiază de sprijinul Comisiei Europene şi al 

statelor membre. 

Preşedintele Klaus Iohannis a subliniat că acest sprijin trebuie acordat în continuare, 

evidenţiind dificultăţile cu care se confruntă populaţia care a rămas în Ucraina şi 

accentuând nevoia urgentă de a se ajunge la încetarea focului şi de a proteja civilii din 

Ucraina. 

"Preşedintele României s-a pronunţat pentru adoptarea de către Uniunea Europeană de 

sancţiuni suplimentare împotriva Rusiei, care să aibă un impact relevant asupra 

acesteia", precizează Administraţia Prezidenţială. 

Şeful statului a reafirmat, referitor la obiectivul asigurării securităţii energetice a Uniunii 

Europene, importanţa diversificării surselor şi a rutelor de aprovizionare cu energie, dar 

şi necesitatea dezvoltării interconectivităţii între statele membre, în contextul 

obiectivului major al Uniunii de reducere a dependenţei energetice de Federaţia Rusă. 

În ceea ce priveşte subiectul preţurilor ridicate la energie, preşedintele Iohannis a 

reiterat nevoia de identificare cât mai rapidă a unor soluţii convergente la nivel 

european, atrăgând atenţia asupra dificultăţilor generate de legătura dintre scumpirea 

gazelor naturale şi preţurile la energia electrică, ceea ce generează un impact nedorit 

asupra pieţei. 

"Preşedintele Klaus Iohannis a indicat că obiectivul imperativ este de a găsi soluţii 

eficiente pe termen scurt, care să protejeze cetăţenii europeni şi competitivitatea 

economică la nivelul Uniunii, pentru ca producţia industrială şi locurile de muncă din 

economiile europene să nu fie afectate pe termen lung de actuala criză energetică", mai 

arată Administraţia Prezidenţială. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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• Rezoluție privind Ucraina - Aprobată de ședința Comitetului Executiv 

din 16-17 martie 2022 

CES reiterează condamnarea invaziei unei națiuni suverane, cu încălcarea dreptului 

internațional și solicită Rusiei să respecte integritatea teritorială ucraineană, cere 

încetarea imediată a operațiunilor militare, insistă ca trupele ruse să părăsească țara și 

solicită începerea dialogului și a discuțiilor pentru pace. 

CES își exprimă solidaritatea cu toți oamenii, lucrătorii și sindicatele din Ucraina. 

Căutarea păcii și a democrației este o valoare fundamentală a mișcării sindicale și o 

condiție esențială pentru a asigura siguranța, justiția socială și drepturile lucrătorilor și 

ale omului. 

CES sprijină toate inițiativele și sancțiunile politice și diplomatice pentru a asigura pacea 

și solicită ajutor umanitar pentru populația ucraineană din Ucraina și pentru a primi și 

sprijini refugiații în Europa. 

CES denunță și condamnă represiunea din Rusia împotriva celor care se opun războiului 

din Ucraina și se angajează să sprijine sindicatele, lucratorii, activiștii și activiștii ruși 

pacifişti care se opun în mod non-violent războiului si isi exprima solidaritatea cu 

poporul rus si belarus afectat de repercusiunile sanctiunilor sau de forme de 

discriminare pentru un razboi de care nu sunt responsabili. 

CES cere instituțiilor internaționale, în special Uniunii Europene și statelor membre: 

• Să acționeze imediat prin toate mijloacele posibile pentru a obține încetarea focului și 

pentru a facilita negocierile pentru inițierea unui proces de pace, cu respectarea 

democrației, a drepturilor omului și a convențiilor internaționale. Uniunea Europeană 

trebuie să-si accelereze acţiunile  ca instituție și să nu lase eforturile și acțiunile 

diplomatice pentru pace doar guvernelor și liderilor individuali. 

• În acelasi timp,să pună presiune pe Putin și guvernul său să oprească agresiunea și 

invazia și să înceapă o negociere reală, să crească presiunea prin toate formele de 

sancțiuni necesare, care vizează în mod specific interesele și bunurile conducerii și 

elitelor ruse, și  să extindă acest lucru în Belarus pentru rolul său în agresiunea militară 

asupra Ucrainei.  
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• Investigarea crimelor împotriva umanității comise în Ucraina în timpul invaziei și 

prezentarea celor responsabili în fața justiției. 

• Asigurarea securității și protecției la frontiere și pentru populațiile acelor state membre 

UE și țări învecinate care sunt cele mai expuse operațiunilor militare actuale și potențiale 

ale Rusiei. 

• Deschiderea unui dialog concret cu Ucraina privind procesul de aderare a țării la 

Uniunea Europeană. Chiar dacă un astfel de proces și îndeplinirea cerințelor vor dura 

timp și vor trebui să urmeze toți pașii necesari conform reglementărilor UE, ar da un 

semnal foarte puternic Rusiei și comunității internaționale că Ucraina este dispusă și 

binevenită să participe la Proiectul de integrare europeană, într-un spirit de pace și 

solidaritate. Același dialog trebuie deschis și cu celelalte țări care s-au asociat cu UE, 

precum Georgia și Moldova, pentru a garanta stabilitate și tratament egal acestor țări. 

Acest lucru  trebuie să se întâmple fără a aduce atingere procesului de aderare în curs al 

Balcanilor de Vest. 

•Stabilirea de coridoare umanitare complet protejate pentru a permite persoanelor 

strămutate să se deplaseze în părți mai sigure ale Ucrainei și celor care au nevoie de 

protecție să părăsească țara în siguranță și să stabilească planuri de primire și relocare în 

UE. 

• Oferirea de ajutor financiar imediat pentru a asigura sprijin umanitar Ucrainei și 

populației acesteia, precum și toate măsurile necesare pentru a-i ajuta pe cei care au 

fugit din țară și au ajuns în statele membre UE vecine și în celelalte țări din regiune. 

• Primirea refugiaților și persoanelor care fug din Ucraina și din alte țări, inclusiv Rusia și 

Belarus, indiferent de naționalitatea și statutul lor de migrație, și să le acorde drepturi de 

mobilitate pe teritoriul UE, fără a necesita pașapoarte biometrice, și să pună în aplicare 

măsuri adecvate pentru relocare, primire și integrare în țările UE. 

• În aceste scopuri, implementarea integrală a Directivei privind protecția temporară 

(care a fost activată pentru prima dată de Consiliul European la 4 martie 2022,la 

propunerea Comisiei Europene) prin solidaritate și responsabilitate partajată între statele 

membre ale UE, prin garantarea întregii palete de drepturi prevăzute de directivă, care 

includ accesul pe piața muncii, locuința, îngrijire medicală, educație și ajutor social,  
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pentru toți cei care au dreptul la această protecție: cetățenii ucraineni și membrii familiei 

acestora; apatrizii și resortisanții țărilor terțe care au beneficiat de protecție 

internațională sau protecție echivalentă în Ucraina, precum și membrii familiilor 

acestora. Statele membre  trebuie să extindă protecția temporară acelor resortisanți ai 

țărilor terțe care au reședința legală în Ucraina și care nu se pot întoarce în condiții 

sigure și durabile în țara sau regiunea lor de origine. 

• Recunoașterea situației specifice a femeilor și copiilor în zonele de conflict și la sosire, 

inclusiv riscurile de exploatare și violență bazată pe gen, în special violența sexuală și 

traficul de persoane. 

• Să recunoască situația particulară cu care se confruntă persoanele în vârstă și 

persoanele vulnerabile și să se asigure că este asigurată o protecție adecvată pentru a 

răspunde nevoilor lor specifice. 

• Să recunoască situația specifică a persoanelor de culoare și minorități etnice și să ia 

măsuri pentru a preveni discriminarea și rasismul cu care se confruntă la granița cu 

Ucraina și pentru a preveni noi discriminări pe măsură ce călătoresc in Europa 

• Să prevadă căi de integrare pe piața muncii pentru refugiații și persoanele care și-au 

părăsit țara din cauza războiului, să le garanteze egalitatea deplină de tratament la locul 

de muncă și în societate și să prevină și să lupte împotriva oricărei forme de exploatare 

și discriminare. 

• Introducerea unor măsuri de compensare și aprovizionare alternativă cu bunuri și surse 

de energie, pentru a lupta împotriva speculațiilor și pentru a reduce impactul negativ al 

războiului și al sancțiunilor aferente asupra populațiilor din statele membre UE și din 

țările învecinate. Astfel de măsuri  trebuie să includă stabilirea de finanțare UE pentru a 

minimiza creșterea prețurilor și a tarifelor și continuarea măsurilor de urgență, utilizate 

cu succes de UE pentru a aborda focarul de COVID-19 (cum ar fi SURE), prin refinanțarea 

și reorientarea acestora pentru a aborda consecințele războiului asupra economiei și 

ocupării forței de muncă. 

• CES avertizează împotriva încercărilor de a folosi războiul pentru a justifica o agendă 

de dereglementare a drepturilor lucrătorilor și a protecției sociale sau pentru a reveni la 

austeritate și la reguli fiscale restrictive, care ar exacerba și mai mult consecințele 

economice și sociale negative ale conflictului și cele determinate de aplicarea  

sancțiunilor 
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CES este în contact permanent cu sindicatele ucrainene pentru a asigura solidaritatea și 

sprijinul și, în coordonare cu afiliații săi, precum și cu CSI și PERC, este pregătită să: 

• Facă lobby pe lângă instituțiile UE și guvernele naționale, precum și instituțiile 

internaționale, inclusiv Consiliul Europei, în sprijinul cererilor CES și pentru a menține 

presiunea ridicată. 

• Sprijinirea procesului de pace cu respectul pentru democrație, drepturile omului și 

convențiile internaționale. 

• Să reflecte și să analizeze rădăcinile istorice ale acestui conflict și tensiunile geopolitice 

aferente și să dezvolte o strategie pe termen lung pentru a construi pacea, democrația, 

creșterea durabilă și justiția socială în Europa. 

• Sprijinirea sindicatelor în acțiunile lor, inclusiv greve, blocade și alte forme de acțiune 

industrială, pentru a face presiune asupra acelor companii europene care au ales să 

rămână în Rusia sau să continue să aibă activități economice și comerciale cu Rusia. 

• Oferirea de ajutor financiar pentru a asigura asistență umanitară populației ucrainene 

care a rămas în țară prin intermediul sindicatelor ucrainene. 

• Oferirea de asistență financiară și umanitară refugiaților ucraineni care au fugit din 

țară, prin intermediul sindicatelor din statele membre UE și din regiunea învecinată. 

• Sprijinirea sindicatelor afiliate CES din țările regiunii cele mai expuse consecințelor 

atacurilor rusești, precum și sprijinirea sindicatelor, a societății civile și a persoanelor din 

Rusia care s-au manifestat deschis împotriva războiului. 

• Condamnăm cu fermitate declarațiile FNPR în sprijinul agresiunii lui Putin împotriva 

Ucrainei, care contravin valorilor și principiilor noastre. Solicităm FNPR să renunțe la 

poziția lor și să se exprime clar în favoarea păcii și democrației, precum și să manifeste 

solidaritate cu poporul ucrainean. 

• Să ajutăm la stabilirea coridoarelor umanitare în sprijinul refugiaților ucraineni; și sa 

contribuim la asigurarea trecerii în siguranță la frontierele UE pentru cetățenii țărilor 

terțe rezidenți în Ucraina și care nu dețin o viză Schengen. 

• Activarea acțiunilor de mobilizare pentru pace în Ucraina la nivel european și național, 

care să fie coordonate la nivel global.  
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Pentru a oferi ajutor financiar pentru a asigura asistență umanitară populației ucrainene 

prin intermediul sindicatelor ucrainene și pentru a sprijini refugiații ucraineni cărora li se 

oferă protecție în statele membre ale UE și în țările din regiune: 

• Împreună cu CES au fost lansate contribuții speciale la Fondul de solidaritate CSI și 

printr-o Platformă publică. 

• Au fost puse la dispoziție rezerve ale CES de până la 500.000 EUR, tot pentru a strânge 

fonduri UE, pentru ajutor umanitar care urmează să fie oferit,  în cooperare cu 

sindicatele ucrainene, populației ucrainene, și refugiaților strămutați în statele membre 

ale UE și în țările din regiune, în cooperare cu sindicatele din acele țări. 

• Fondurile UE pentru proiecte aflate la dispoziția CES UnionMigrantNet vor fi mobilizate 

și redirecționate, pentru a ajuta refugiații ucraineni la granițele UE și pe teritoriul UE. 

• S-au înființat un „Task force pentru pace” al CES pentru a coordona astfel de acțiuni și 

un „War Watch” al CES pentru a face schimb de informații cu și între afiliați. 

Secretariatul CES va raporta în detaliu Comitetului Director și  Comitetului Executiv cu 

privire la întregul sprijin financiar și la modul în care acesta este utilizat de către 

beneficiari, asigurându-se că acesta se adresează exclusiv ajutorului umanitar. O 

evaluare a primelor plăți efectuate va fi prezentată reuniunii Comitetului Director din 

aprilie. 

(Sursa: Departamentul International CNSLR FRATIA) 

 

• România va co-prezida, alături de Germania și Franța, o conferință 

internațională de sprijin pentru Republica Moldova/ Se va lansa un 

apel la donații din partea UE și G7 

România va co-organiza, la 5 aprilie, în Berlin, alături de Germania și Franța, o conferință 

internațională menită a stimula sprijinul internațional pentru Republica Moldova, a 

anunțat Ministerul Afacerilor Externe într-un comunicat transmis luni. 

Conferința, care va fi co-prezidată de miniștrii de externe român, german și francez, va 

lansa Platforma de Sprijin pentru Republica Moldova („Moldova Support 
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Platform”), precum și un apel pentru donații din partea statelor membre UE, G7, a 

instituțiilor financiare internaționale și a altor state și organizații. 

Conferința va crea cinci grupuri de lucru în domenii unde Republica Moldova are nevoie 

de sprijin: refugiați, energie, financiar/economie, managementul frontierelor, 

anticorupție. 

Comunicatul integral al MAE  

Ministrul afacerilor externe Bogdan Aurescu a participat luni, 21 martie 2022, la 

reuniunea miniștrilor de externe din statele membre ale UE – Consiliul Afaceri 

Externe/CAE, care a avut loc la Bruxelles. 

Agenda discuțiilor a inclus următoarele teme: cele mai recente evoluții ale situației de 

securitate din regiunea Mării Negre, generate de agresiunea rusă ilegală asupra 

Ucrainei, și identificarea modalităților prin care UE poate acorda un sprijin imediat și 

substanțial pentru R. Moldova, în cadrul unui schimb de opinii cu ministrul afacerilor 

externe al R. Moldova, Nicu Popescu. Pe agenda reuniunii au figurat, de asemenea, și 

ultimele evoluții privind situația din Mali. 

De asemenea, ministrul Bogdan Aurescu, alături de alți omologi din state membre UE, a 

participat la un mic dejun informal de lucru cu ministrul de externe al Republicii 

Macedonia de Nord, Bujar Osmani. 

În ceea ce privește agresiunea Rusiei împotriva Ucrainei, ministrul Bogdan Aurescu a 

subliniat faptul că, pe fondul evoluțiilor tot mai îngrijorătoare din teren, este important 

ca eforturile europene să se concentreze asupra acțiunilor care pot avea un efect 

concret și imediat asupra situației umanitare. A arătat că este foarte necesară sprijinirea 

eforturilor de protejare a civililor, inclusiv prin crearea de coridoare umanitare. Ministrul 

Aurescu a arătat că UE trebuie să continue să condamne și să expună public atacurile 

contra civililor și a obiectivelor civile. 

Ministrul Bogdan Aurescu a exprimat speranța că negocierile în curs între Ucraina și 

Federația Rusă vor conduce la rezultate concrete. În același timp, a subliniat însă că, 

pentru a dovedi buna credință în negocieri, Rusia trebuie să înceteze, în prealabil, 

operațiunile militare. 
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Ministrul Bogdan Aurescu a subliniat necesitatea continuării gestionării, de o manieră 

cât mai eficientă, a situației umanitare și a fluxului de persoane care fug de agresiunea 

rusă. A prezentat cele mai recente măsuri adoptate de România în acest sens, inclusiv 

prin intermediul hub-ului umanitar de la Suceava, operațional din 9 martie, fiind deschis 

spre utilizare tuturor statelor și partenerilor. A menționat continuarea eforturilor 

României de a oferi asistență tuturor persoanelor care sosesc în țara noastră din Ucraina. 

A amintit și crearea coridoarelor verzi care permit preluarea refugiaților de la frontiera 

moldo-ucraineană și aducerea lor direct în România, ceea ce ușurează eforturile 

autorităților din R. Moldova. 

S-a referit și la necesitatea menținerii unei presiuni crescute asupra Rusiei și Belarusului, 

prin adoptarea de noi sancțiuni în coordonare cu aliații, care ar putea avea un impact 

semnificativ asupra acestor state, și continuarea eforturilor coordonate de izolare a 

Rusiei în diverse instituții multilaterale, inclusiv financiare. A salutat, în acest sens, 

agrearea, de către miniștrii europeni, a principiilor privind Rusia și Belarus în cadru 

multilateral. 

De asemenea, șeful diplomației române a accentuat importanța combaterii mai eficiente 

a propagandei de război și dezinformării Rusiei prin valorificarea mai eficientă a 

resurselor și capacității UE de comunicare strategică. 

În marja reuniunii, a avut loc o discuție a miniștrilor europeni de externe cu ministrul de 

externe al Republicii Moldova, Nicu Popescu. Discuția a avut loc în urma unei propuneri 

anterioare a României, într-un moment marcat de impactul puternic al crizei din Ucraina 

asupra economiei și cetățenilor din Republica Moldova. 

În intervenția sa, ministrul român al afacerilor externe (care, la solicitarea omologului 

austriac, a vorbit și în numele Austriei) a exprimat aprecierea deosebită pentru eforturile 

depuse de autoritățile de la Chișinău în gestionarea refugiaților din Ucraina și a subliniat 

solidaritatea și sprijinul UE față de Republica Moldova. Totodată, a evidențiat 

demersurile active ale României de sprijinire a Republicii Moldova, în linie cu măsurile în 

sprijinul autorităților din această țară propuse în scrisoarea comună transmisă recent 

împreună cu ministrul de externe austriac, Alexander Schallenberg, către Înaltul 

Reprezentant al UE pentru afaceri externe şi politică de securitate, Josep Borrell, și către 

comisarul european pentru extindere și politica de vecinătate, Olivér Várhelyi. 
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Pe palierul umanitar, ministrul de externe Bogdan Aurescu a precizat că UE și statele 

membre trebuie să ofere în continuare ajutor Republicii Moldova, fiind avute în vedere 

posibilități de relocare a refugiaților în statele membre pentru a reduce presiunea asupra 

Republicii Moldova. Din punct de vedere financiar, ministrul Bogdan Aurescu s-a referit 

la pachetul de asistență macro-financiară, în curs de aprobare, și a subliniat necesitatea 

realizării tuturor demersurile pentru a lua în considerare situația de urgență. 

În acest context, ministrul Bogdan Aurescu a anunțat că România va co-organiza la 5 

aprilie, la Berlin, alături de Germania și Franța, o conferință internațională menită a 

stimula sprijinul internațional pentru Republica Moldova. Conferința, care va fi co-

prezidată de miniștrii de externe român, german și francez, va lansa Platforma de Sprijin 

pentru Republica Moldova („Moldova Support Platform”), precum și un apel pentru 

donații din partea statelor membre UE, G7, a instituțiilor financiare internaționale și a 

altor state și organizații. Conferința va crea cinci grupuri de lucru în domenii unde 

Republica Moldova are nevoie de sprijin: refugiați, energie, financiar/economie, 

managementul frontierelor, anticorupție. 

În domeniul conectivității energetice, șeful diplomației române a salutat sincronizarea 

Ucrainei și R. Moldova la rețeaua electrică europeană pe 16 martie și a arătat că sunt 

necesari, totodată, pași în ceea ce privește consolidarea acesteia și diversificarea surselor 

de aprovizionare cu gaz a Republicii Moldova. A reamintit, în context, finalizarea recentă 

a gazoductului Iași-Chișinău și a subliniat rolul important pe care acesta îl poate juca în 

diversificarea surselor de aprovizionare cu gaz a Republicii Moldova, subliniind că, în 

același timp, sunt necesare demersuri pentru a extinde conectivitatea în interiorul 

Republicii Moldova care să permită valorificarea deplină a acestui gazoduct. 

În ceea ce privește managementul frontierelor Republicii Moldova, ministrul de externe 

Aurescu a făcut referire la sprijinul acordat prin intermediul EUBAM și FRONTEX și a 

subliniat necesitatea de a consolida în continuare reziliența Republicii Moldova, 

menționând sprijinul acordat sub egida Facilității Europene pentru Pace (EPF). 

Totodată, ministrul român de externe a exprimat sprijinul puternic al României pentru 

perspectiva europeană a Republicii Moldova, cererea de aderare a acestui stat la UE 

reprezentând un prim pas dintr-un proces laborios, și a exprimat convingerea că 

demersul va reprezenta un stimulent suplimentar pentru Republica Moldova în 

continuarea reformelor.  
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În marja CAE, a avut loc o discuție cu ministrul de externe al Republicii Macedonia de 

Nord, Bujar Osmani, pentru identificarea de modalități de sprijin din partea UE în 

vederea continuării reformelor, precum și pentru a discuta perspectiva europeană a 

acestei țări, inclusiv în lumina evoluțiilor recente din Ucraina. Cu acest prilej, ministrul de 

externe Bogdan Aurescu a subliniat importanța strategică a Balcanilor de Vest, mai ales 

în actualul context al agresiunii Rusiei împotriva Ucrainei, și a reiterat importanța 

integrării europene a statelor din Balcanii de Vest. În acest context, a reafirmat sprijinul 

României pentru deschiderea cât mai curând a negocierilor de aderare a Republicii 

Macedonia de Nord și Albaniei la UE. 

În ce privește punctul privind Mali, poziția României este de a rămâne implicată în Sahel, 

fiind necesară adaptarea la realitățile din teren. Țara noastră sprijină suspendarea 

activităților de instruire ale misiunii UE de instruire în Mali (EUTM Mali). De asemenea, 

este importantă menținerea deschisă a canalelor diplomatice, pentru a facilita 

detensionarea situației și a exercita presiuni asupra autorităților maliene în vederea 

reducerii la minimum a perioadei de tranziție în Mali. Partea română este deschisă 

pentru redefinirea angajamentului UE în Mali, cu precădere în planul securității și 

stabilizării, luând în considerare noile realități din regiune și fondurile UE disponibile. 

Ministrul Bogdan Aurescu participă luni, în continuarea CAE, la reuniunea comună a 

miniștrilor afacerilor externe și miniștrilor apărării din statele membre UE, în format 

jumbo, în cadrul căreia urmează să fie discutat documentul fondator al Busolei 

Strategice a UE. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Uniunea Europeană își face propria armată, separat de NATO: câți 

militari o să fie implicați și ce situații sunt vizate 

Uniunea Europeană a decis luni să-și formeze propriul potențial militar de acțiune rapidă 

în cazuri de criză, pe care UE îl va folosi împreună cu NATO sau separat de această 

alianță. 
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„Un mediu de securitate mai ostil ne cere să facem un salt cuantic înainte, să ne 

consolidăm capacitățile și disponibilitatea de a acționa, să ne consolidăm reziliența, să 

investim mai mult și mai bine în capacitățile de apărare”, a spus Consiliul UE într-un 

comunicat privind adoptarea „Busolei strategice pentru consolidarea securității și 

apărării UE până în 2030”. 

Una dintre secțiunile acestui document definește crearea propriului potențial al UE. 

Comunicatul subliniază că „pentru a putea acționa rapid și hotărât în vremuri de criză 

alături de parteneri dacă este posibil și singură atunci când este necesar, UE: 

- să creeze o capacitate puternică de desfășurare rapidă a UE de până la 5 000 de 

militari pentru diferite tipuri de crize; 

- va fi gata să desfășoare 200 de experți complet echipați pentru a desfășura operațiuni 

ale politicii comune de apărare și securitate (PSAC) în termen de 30 de zile, inclusiv în 

condiții dificile; 

- va desfășura exerciții regulate de luptă pe uscat și pe mare; 

- cresterea mobilitatii militare; 

- să consolideze misiunile și operațiunile civile și militare ale PSAC (politica comună de 

securitate și apărare) a UE, facilitând un proces decizional mai rapid și mai flexibil, 

acționând mai fiabil și oferind o mai mare solidaritate financiară; 

- va folosi pe deplin Fondul european pentru pace pentru a sprijini partenerii.” 

Totodată, șeful diplomației UE, Josep Borrell, într-o conferință de presă de luni, a 

explicat că toate aceste inițiative nu înseamnă crearea unei armate europene: fiecare 

țară din UE va avea în continuare propriile forțe armate. 

„Busola strategică” acoperă toate aspectele politicii de securitate și apărare și este 

construită în jurul a patru „piloni”: capacitatea de a acționa, de a investi, de a coopera și 

de a oferi securitate. 

Documentul a fost adoptat prin consens la o reuniune comună a miniștrilor de externe și 

ai apărării din 27 de țări UE și va fi supus aprobării șefilor de stat și de guvern la Consiliul 

European de joi și vineri.  
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Explicația lui Bogdan Aurescu, ministrul Afacerilor Externe 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a salutat, la reuniunea comună a 

miniştrilor de externe şi ai apărării din statele membre ale UE, adoptarea Busolei 

Strategice şi a apreciat caracterul practic al documentului, subliniind contribuţia 

importantă a Busolei Strategice la consolidarea relaţiei transatlantice şi a 

complementarităţii dintre UE-NATO. Potrivit MAE, reuniunea comună a miniştrilor de 

externe şi ai apărării din statele membre ale UE, desfăşurată, luni, la Bruxelles, a avut 

drept scop discutarea şi adoptarea textului final al Busolei Strategice a UE, în perspectiva 

aprobării acesteia la nivel de şefi de stat şi de guvern în cadrul reuniunii Consiliului 

European, ce se va desfăşura în perioada 24-25 martie, la Bruxelles, relatează News.ro. 

În intervenţia sa, ministrul de externe Bogdan Aurescu a salutat adoptarea Busolei 

Strategice şi a exprimat aprecierea pentru eforturile Preşedinţiei franceze a Consiliului 

Uniunii Europene şi ale Serviciului European de Acţiune Externă de finalizare a 

documentului conform calendarului avut în vedere, mai ales în contextul crizei de 

securitate generate de agresiunea rusă ilegală împotriva Ucrainei, situaţie care a 

determinat adaptarea textului la această realitate. 

"Ministrul Bogdan Aurescu a apreciat caracterul practic al acestui document şi rolul 

important al acestuia în implementarea Strategiei Globale a UE din 2016. A subliniat, de 

asemenea, contribuţia importantă a Busolei Strategice la consolidarea relaţiei 

transatlantice şi a complementarităţii dintre UE-NATO. Astfel, a apreciat faptul că 

documentul reflectă în mod clar că principalele ancore are securităţii europene rămân 

NATO şi SUA", a arătat MAE. 

Totodată, în contextul agresiunii Rusiei împotriva Ucrainei, şeful diplomaţiei române a 

subliniat rolul important al instrumentului în consolidarea sprijinului UE pentru statele 

din Vecinătatea Estică, inclusiv din regiunea extinsă a Mării Negre, printr-o abordare mai 

bine structurată la nivel instituţional. De asemenea, el a evidenţiat contribuţia Busolei la 

consolidarea capacităţii UE de gestionare a ameninţărilor de tip hibrid şi cibernetic. În 

plus, Aurescu a atras atenţia că, în următoarea perioadă, eforturile trebuie să se 

concentreze pe procesul de implementare a Busolei, care va fi unul complex, în special 

având în vedere amploarea evoluţiilor curente în contextul securităţii. 

UE: 'Transmite un semnal puternic de unitate şi vine într-un moment foarte, 

foarte important' 
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Înaltul Reprezentant UE pentru Politică Externă şi de Securitate Josep Borrell a catalogat 

momentul drept  "un punct de cotitură" pentru UE, ca furnizor de securitate. Borrell a 

menţionat că documentul nu este un răspuns la războiul din Ucraina şi că nu se 

intenţionează crearea unei armate europene, ci a unei strategii care să permită 

intervenţia rapidă în situaţii de criză. 

"Cred că adoptarea acestui document transmite un semnal puternic de unitate şi vine 

într-un moment foarte, foarte important, pentru că în mod cert avem nevoie să ne 

creştem capacităţile de securitate şi apărare. În mod cert nu este un răspuns la războiul 

din Ucraina, am început lucrul (la acest document - n.r.) în urmă cu doi ani, dar era 

timpul să probăm această Busolă strategică", a declarat, luni seară, Josep Borrell, la 

finalul unei reuniuni a miniştrilor apărării şi de externe din Uniunea Europeană. 

Potrivit oficialului Uniunii Europene, Busola strategică confirmă că ţările membre UE pot 

acţiona împreună şi cu fermitate, iar pe viitor strategia permite statelor să acţioneze cu 

rapiditate în sensul asigurării securităţii cetăţenilor, creşterii rezilienţei şi investiţiilor în 

capabilităţi şi în tehnică inovatoare privind securitatea. 

Acesta a menţionat că în prezent sumele cheltuite de Uniunea Europeană pentru 

securitate în zona militară sunt de 200.000 de milioane de euro 1,5% din Produsul Intern 

Brut al ţărilor membre UE. Borrell a menţionat că această sumă reprezintă de patru ori 

cheltuielile de militarizare ale Rusiei, "dar cheltuielile nu sunt făcute cu aceeaşi eficienţă”, 

iar suma cheltuită la nivelul UE este comparabilă cu cea investită de China în sistemul 

militar. 

"Trebuie să investim mai mult şi sunt sigur că toată lumea va înţelege că dorim să 

implementăm inovaţii în domeniul apărării şi să fim capabili să face faţă unor situaţii 

precum cea de astăzi din Ucraina. (...) Nu vrem să creăm o armată europeană, nu despre 

asta e vorba. Fiecare stat membru va avea în continuare propria armată, dar trebuie să 

colaborăm mai îndeaproape, trebuie să ne coordonăm mai bine cheltuielile, trebuie să 

putem reacţiona, iar unul dintre modurile de a reacţiona rapid este această capacitate de 

reacţie rapidă care a fost agreată şi sunt fericit că în cele din urmă această capacitate a 

fost agreată de statele membre şi ea ne va permite să mobilizăm trupe, 5.000 de soldaţi 

antrenaţi şi echipaţi, capabili să reacţioneze la crize”, a explicat Borrell. 
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Potrivit acestuia, "câmpurile de luptă de mâine” sunt şi în spaţiul virtual şi nu este doar o 

problemă de a cuceri pământuri şi de a "cuceri minţile oamenilor”, în acest sens el 

arătând că trebuie contracarate propaganda şi dezinformarea. 

"Suntem în pericol. Şi pentru a face faţă acestuia trebuie să acţionăm. Cred că războiul 

din Ucraina a fost un fel de trezire a conştiinţei noastre. Spre exemplu, dependenţa 

energetică, am crescut dependenţa noastră energetică de Rusia de ani de zile. Şi acum 

ne dăm pe deplin seama că dependenţele sunt transformate în arme. Dependenţa a 

devenit o armă. Este o armă şi a fost folosită ca atare şi trebuie să reacţionăm atunci 

când cineva foloseşte ceva ca pe o armă împotriva noastră. Nu suntem o uniune militară. 

Nu suntem o alianţă militară. Dar vrem să jucăm un rol în a asigura cetăţenilor europeni 

mai multă securitate într-o lume plină de provocări şi periculoasă. Nu trăim în lumea în 

care ne-ar plăcea să trăim. Trăim în lumea aşa cum este ea. Şi lumea asta este 

periculoasă, plină de provocări, vecinătăţile noastre sunt în flăcări, de la Gibraltar în 

Ucraina suntem înconjuraţi de provocări şi situaţii pline de pericol şi trebuie să le facem 

faţă”, a adăugat Josep Borrell. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Miniștrii de Externe din UE decid noi sancțiuni la adresa Rusiei. Țările 

Baltice și Polonia cer măsuri mai dure, Germania și Olanda ezită 

Miniștrii de externe din Uniunea Europeană discută la Bruxelles noi sancțiuni pentru 

Federația Rusă, în contextul în care armata acesteia continuă seria de crime de război, 

ignorând toate apelurile internaționale la dezescaladare. Țările Baltice și Polonia cer 

măsuri mai dure, cum ar fi embargoul asupra gazului rusesc, în timp ce Germania ezită, 

de teama unor repercusiuni economice pe care o astfel de măsură le-ar avea pentru 

europeni. 

Uniunea Europeană a decis de la începutul agresiunii militare a Federației Ruse în 

Ucraina patru rânduri de sancțiuni, coordonate împreună cu Statele Unite ale Americii. 

Nu a fost de ajuns, însă. Atrocitățile le au continuat în Ucraina cu și mai mare intensitate. 

JOSEP BORRELL, Înaltul Reprezentant al Uniunii Europene: "Rusia comite multe crime de 

război, acesta este cuvântul.  
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Ceea ce se întâmplă la Mariupol e o crimă de război de proporţii, care distruge totul, 

bombardează şi ucide pe toată lumea, fără discriminare. Continuăm să discutăm să 

vedem ce tip de sancţiuni putem aplica în continuare, legate în special de energie." 

Țările Baltice și Polonia insistă pentru sancțiuni și mai aspre și chiar tăierea robinetului 

de petrol, însă Olanda și Germania ezită, spunând că Europa nu poate renunța la țițeiul 

și gazul din Rusia de pe o zi pe alta. Rămân, în aceste condiții, sancțiunile diplomatice și 

izolarea Rusiei pe plan internațional. 

BOGDAN AURESCU, ministrul afacerilor externe: "Astăzi discutăm ce măsuri mai putem 

să luăm astfel încât să ajutăm Ucraina. Pentru asta trebuie să fim foarte deschişi pentru a 

adopta noi sancţiuni la adresa Rusiei. Trebuie de asemenea să vedem ce putem face 

astfel încât să izolăm şi mai mult Rusia în forurile internaţionale. Cred că este important 

să lucrăm mai mult aşa încât să izolăm Rusia pe arena internaţională." 

În acest context extrem de complicat, președintele american joe Biden urmează să 

sosească în Europa în această săptămână, mai întâi la Bruxelles, unde va participa la 

summitul extraordinar al NATO, Consiliul European de primăvară și formatul G7, urmând 

ca vineri să meargă la Varșovia, în Polonia, țară care a găzduit cel mai mare număr de 

refugiați ucraineni, aproape două milioane de persoane. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Adunarea Generală a ONU se va reuni miercuri pe tema războiului din 

Ucraina 

Adunarea Generală a Naţiunilor Unite urmează să se reunească miercuri, în încercarea de 

a conveni asupra unei noi rezoluţii privind războiul Rusiei împotriva Ucrainei, informează 

marţi DPA. 

Un proiect de rezoluţie privind consecinţele umanitare ale războiului Rusiei în Ucraina 

este de aşteptat să fie aprobat pe larg în cel mai mare organism al ONU cu 193 de 

membri, potrivit Agerpres. 

Este probabil, dar nu complet sigur, că ar putea avea loc şi un vot miercuri, au declarat 

diplomaţi.  
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Potrivit diplomaţilor, scopul este de a obţine cel puţin 141 de voturi pentru, aşa cum a 

fost cazul unei rezoluţii anterioare prin care se condamna războiul declanşat de Rusia şi 

care a fost adoptată de Adunarea Generală la începutul acestei luni. 

Primul proiect, văzut de DPA, cere printre altele încetarea imediată a ostilităţilor de către 

Rusia împotriva Ucrainei, în 

în special toate atacurile asupra civililor şi infrastructurii civile. El cere de asemenea 

Moscovei să-şi retragă forţele armate din Ucraina imediat. 

Există de asemenea un proiect de rezoluţie concurent al Africii de Sud care nu 

menţionează agresiunea Rusiei. Nu este clar dacă acest text va fi de asemenea supus la 

vot. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Creștere susținută a cotațiilor petrolului (+8%), pe fondul 

informațiilor că UE analizează opțiunea interzicerii importurilor de 

petrol rusesc. Țițeiul european urcă la peste 116 dolari/baril, iar cel 

american la peste 110 dolari. 

Săptămâna trecută, cotațiile petrolului european (Brent) au scăzut sub o sută de 

dolari/baril pentru prima dată de la începerea războiului (în 24 februarie). Ulterior, prețul 

a început din nou să crească, astăzi fiind a treia ședință consecutivă când își menține 

trendul. 
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Potrivit Reuters, evoluția cotațiilor este influențată de informația că țările membre UE iau 

în calcul să renunțe la importurile de petrol rusesc, decizie luată deja de administrația 

americană. Președintele Joe Biden se va întâlni în această săptămână cu liderii blocului 

comunitar și cu cei ai NATO, la Bruxelles. 

Totuși, nu există un consens între liderii UE pentru un astfel de embargo. Premierul 

olandez Mark Rutte subliniază că o astfel de decizie nu poate fi luată ”de pe azi pe 

mâine”, în timp ce ministrul german de Externe declară că ”această chestiune nu este 

despre dacă vrem sau nu, ci este o întrebare despre cât de mult depindem noi de aceste 

importuri”. 

(Sursa: biziday.ro)  


